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   فرزين ماندگار
رئيس س�ازمان صداوس�يما گفت: خادمان حس�يني 
خدمات بزرگي به اسلام کرده اند. صداوسيما در آستانه 
ماه محرم به دنبال اين است که حلقه هاي معرفت در کنار 
حلقه هاي شور و نشاط حسيني ايجاد شود و به نام امام 
حسين)ع( در مقابل هجمه اس�تکبار ايستادگي شود. 
آيین س��وگواری اصفهانی ها پس از چهار مراس��م ديگر از 
مراسم هاي آيیني و مذهبي اصفهان اعم از مراسم عزاداري 
28 صف��ر در امامزاده آق��ا علي عباس بادرود، پیش��خواني 
پیش واقع هاي تعزيه، آيین س��وگواري و عزاداري دهه اول 
محرم در روس��تاي سه، س��نج زني آران و بیدگل به عنوان 

میراث فرهنگي ناملموس ثبت ملي شد. 
در اين مراسم علي عسكري در س��خناني گفت: امیدواريم 
اين اجلاس بركت فراوان براي اس��تان ارزشمند و گرامي 
اصفهان و كل كشور به همراه داشته باشد. به تدريج وارد ماه 
محرم الحرام مي شويم و مساجد، تكايا و بخش هاي فرهنگي 
آماده برگزاري مجالس سوگواري امام حسین مي شوند و بر 
اين اساس برگزاري اين اجلاس ضرباهنگي براي شروع ماه 

سوگواري سید و سالار شهیدان است.
رئیس س��ازمان صداوس��یما با بیان اينكه مداحان همواره 
خدمت هاي بزرگي به اسلام و شیعه كرده اند، اظهار داشت: 
اين افراد پی��ش از انقلاب در كنار ب��زرگان و عالمان ديني 
بیش��ترين خدمت را به اس��لام كرده اند و پ��س از انقلاب 
اس��لامي نیز از بزرگ ترين ياوران امام خمین��ي و در كنار 

روحانیان معظم قرار داش��تند. وي با بی��ان اينكه مداحان 
در دوران معاصر نیز نقش پررنگ و س��ازنده اي دارند، بیان 
داش��ت: امروز ش��یطان بیش از هر زماني ديگر از آسمان 
)ماهواره( و از طري��ق فضاي مجازي ب��ر فرهنگ و هويت 
جوانان و خانواده  هاي اين مرز و بوم هجمه آورده اس��ت و 
در معرض يک تهاجم فرهنگي گس��ترده و جنگ فرهنگي 

بزرگ قرار داريم. 
مراس��م اختتامیه پانزدهمین اجلاس بین المللي تجلیل 
از پیرغلامان و خادمان حسیني در میدان امام اصفهان با 
حضور مقامات لشكري و كشوري از جمله فرماندهان سپاه 
و ارتش استان اصفهان، رئیس س��ازمان صداوسیما، امام 
جمعه و نماينده ولي فقیه در اس��تان اصفهان، نمايندگان 
مجلس، اعضاي مجلس خبرگان رهبري، استاندار اصفهان، 
خانواده شهداي دفاع مقدس و مدافعان حرم و هزاران نفر 

از مردم اصفهان برگزار شد.

ثبت ملي آيين سوگواري اصفهاني ها به عنوان ميراث فرهنگي ناملموس

علي عسکري: خادمان حسيني خدمات بزرگي به اسلام کرده اند

زيرنويس شدن طرح بليت نيم بهاي 
سينماها به تلويزيون ابلاغ شده است

ک�رد  اع�لام  عموم�ي صداوس�يما  رواب�ط  مدي�رکل 
ک�ه ابلاغي�ه زيرنوي�س ش�دن ط�رح بلي�ت نيم به�اي 
س�ينماها ب�ه ش�بکه هاي تلويزي�ون اعلام ش�ده اس�ت. 
 چندي پیش غلامرضا فرجي، سخنگوي شوراي صنفي نمايش 
اعلام ك��رد كه به مناس��بت روز ملي س��ینما از يک ش��نبه ۱9 
شهريورماه تا پايان هفته دفاع مقدس يعني تا هفتم مهر ماه بلیت 
س��ینماها نیم بها مي ش��ود. اين طرح در چند روز گذشته مورد 
رضايت سینماگران و دفاتر پخش بوده اس��ت، چراكه مي تواند 
خیل زيادي از علاقه مندان را به سینما بكشاند، اما براساس آمار 
فروش فیلم ها و بلیت هاي خريداري شده در اين چند روز هنوز 
اتفاق گسترده اي در اين زمینه رخ نداده كه يک دلیل آن به نبود 
تبلیغات لازم براي معرفي اين طرح بازمي گردد و بسیاري از مردم 
هنوز از وجود اين طرح آگاهي ندارند. يكي از ابزارهاي اطلاع رساني 
سريع و كوتاه كه در معرفي و آگاهي مخاطبان در چنین طرح هايي 
معمولاً نقش بسزايي داشته، رس��انه ملي بوده است. گفت وگوي 
كوتاهي با محمدحسین رنجبران، مديركل روابط عمومي سازمان 
صداوسیما داشتیم و وي درباره اطلاع رساني در باب چنین طرحي 
در سازمان س��خن گفت. رنجبران در سخنان كوتاهي به اهمیت 
اين طرح براي كش��ور اش��اره و عنوان ك��رد: از زماني كه نامه اي 
براي درخواست اطلاع رس��اني اين طرح براي زيرنويس شدن در 
شبكه هاي سیما به دست ما رس��ید ما هم فوراً آن را وارد پروسه 
اداري كرديم و طي ابلاغیه اي به شبكه هاي تلويزيوني اعلام شد 

كه اين طرح را زيرنويس كنند.

    خبر

 انتقاد به بي تدبيري در حمايت متناسب
از همه فعالان عرصه سينما

حجت الاس�لام نص�رالله پژمانف�ر، نايب رئيس کميس�يون 
فرهنگي مجلس ش�وراي اس�لامي ب�ا نگارش يادداش�تي 
با انتق�اد از انحصار شبه روش�نفکران بر اقتص�اد، مضمون 
و محت�واي س�ينما خواس�تار تدبي�ر و عدال�ت مدي�ران 
فرهنگ�ي کش�ور در تم�ام س�طوح فرهن�گ و هنر ش�د. 
روز ملي سینما فرصت و زمینه مناسبي را براي تأمل و گفت وگوي 

اهالي فرهنگ و هنر درباره اين هنر راهبردي فراهم مي كند.
 از يک س��و تقدير و تش��كر از زحمتكش��ان اين هنر ممتاز، اعم از 
هنرمنداني كه در قاب تصوير ديده مي شوند يا دلسوزان و هنرمندان 
گمنامي كه در پشت دوربین بار سنگین مسئولیت را به عهده دارند 
و از سوي ديگر توجه به نیازها، كمبودها و احیاناً كاستي هايي كه 
تا امروز در اين حوزه باقي مانده است. امسال نیز همزماني روز ملي 
سینما با آغازين روزهاي عمر دولت جديد و شروع به كار وزير جديد 
فرهنگ و ارشاد اسلامي در مسند وزارت موجب مي شود به عنوان 
نماينده مردم شريف ايران، ضمن استقبال از نوآوري ها و ديدگاه هاي 
جديد ايشان، برخي نیازها و كمبودها را نیز به بهانه روز ملي سینما 
تذكر داده و يادآوري كنیم. همانطور كه در س��ال هاي گذشته نیز 
بارها يادآور ش��دم، ويژگي سینما در كش��ور عزيزمان ايران وجود 
غیرقابل انكار بودجه ها و امكانات و پشتیباني هاي دولتي در مراحل 
مختلف اين هنر است. از مرحله سفارش موضوعات تا مرحله نهايي 
نمايش همواره بخش عظیمي از تأمین منابع اين هنر به عهده دولت 

است و در حقیقت از سرمايه مردم عزيز كشورمان تأمین مي شود
با وجود اين بارها از زبان هنرمندان متعدد، گلايه از بي تدبیري در 
حمايت متناسب از همه اقشار و فعالان اين هنر شنیده مي شود. 
متأسفانه ملاحظه مي ش��ود در حالي كه گاهي اوقات بسیاري از 
موسفیدان و آنها كه س��ال ها خاك صحنه اين هنر را خورده اند 
و حتي آثار ارزش��مند ديني و ارزش��ي تقديم جامع��ه كرده اند 
براي تأمین نیازهاي اولیه درماني و معیشتي به مشكل برخورد 
مي كنند، اما عده قلیلي هم از همین سینما به ثروت هاي آنچناني 
دست پیدا مي كنند. به راستي جاي تدبیر و برنامه مناسب دولتي 

و حكومتي در اين گونه نقايص و كاستي ها كجاست؟
به نظر مي رس��د اين انحصار و قبضه س��ینما نه فقط در مسائل 
اقتصادي و مالي، بلكه در مسائل محتوايي نیز قابل مشاهده است. 
مطالبه اداي حق سینما به قهرمانان ملي از حداقل خواسته هاي 
مردم غیور و قهرمان پرور ايران از سینماي پس از انقلاب است. 
تاريخ كشور عزيزمان ايران، مملو از صحنه هاي حماسي مبارزه 
اين مردم با اس��تعمار و اس��تكبار بوده و هس��ت، اما مضامین 
سینماي ايران غالباً محدود در تفكرات و دغدغه هاي قشر مرفه 
پايتخت نشین مانده است. سؤال اينجاست كه چقدر از رشادت ها 
و زيبايي هاي زندگي همه مردم ايران در اين سینما منعكس شده 
است؟ زندگي زيباي ايماني و اسلامي مردمان روستا، همزيستي 
قومیت هاي مختلف كشور، صحنه هاي غرورآفرين دفاع مقدس، 
تاريخ الهام بخش انقلاب اس��لامي، گوش��ه ها و زواي��اي تاريخ 
مشروطه، مقاومت و ش��هادت جوانان اين مرز و بوم در صنعت 
هس��ته اي و حتي مبارزه و جنگ بي امان با داعش و تكفیري ها 
و... با اينكه در مقابل چشم اين قشر خاص از هنرمندان است، اما 
به راحتي ناديده گرفته مي ش��ود و صرفاً مضامین مورد پسند و 

سفارش جشنواره هاي خارجي تكرار مي شود.

    دریچه

   محمدصادق عابديني
محمدباقر قاليباف، ش�هردار س�ابق ته�ران با حضوردر جش�ن دکتر 
س�لام، از اين برنامه به عن�وان نمونه موفق آتش به اختي�ار که مدنظر 
مقام معظم رهبري است، نام برد. دکتر س�لامي ها هم به پاس خدمات 
قاليب�اف در دوران تص�دي ش�هرداري ته�ران از وي تقدي�ر کردند. 
جشن چهار سالگي مجموعه دكتر سلام با استقبال چشمگیر مخاطبان، 
روز 23 شهريور  در حالي برگزار شد كه با كارشكني دولت، محل برگزاري 
از س��الن ۱2 هزار نفري آزادي به مجموعه شهداي هفتم تیر منتقل شد. 
در اين مراسم علاوه بر حضور چشمگیر جوانان انقلابي، برخي چهره هاي 
سیاسي، فرهنگي و هنري نیز حضور داشتند كه از تعدادي از چهره ها نیز 
تقدير به عمل آمد. از نكات برجسته جشن چهار سالگي دكتر سلام، تقدير 
از شهردار س��ابق تهران بود. محمدباقر قالیباف در جمع دكتر سلامي ها 
گفت: برنامه دكتر سلام يكي از نمونه هاي موفق در بحث آتش  به اختیار 
از نگاه رهبر معظم انقلاب اس��ت. وي افزود: هر كجا از جوانان از جمله در 
پیروزي انقلاب و در دفاع مقدس استفاده كرديم، موفق بوده ايم و هر كجا به 
قول بچه هاي جنگ، پشت خاكريزها مانده ايم به جوانان اعتماد نكرده ايم. 
قالیباف با اشاره به حركت مردمي و موفق دكتر سلام گفت: اين برنامه بدون 
تشريفات و از پايین به بالاس��ت و نمونه شايسته پروري و شايسته گزيني 
است. شهردار سابق تهران با مروري بر دوران مديريتش بر پايتخت تأكید 
كرد: اگر موفقیت و خدمتي به مردم صورت گرفت نشئت گرفته از اعتماد 
به جوانان بود به طور مثال اگر پروژه اي نتیجه داد كساني كه آن پروژه ها را 

طراحي كرده بودند، متوسط سن شان زير 35 سال بود. 

   شگفتانه دکتر سلام
از ديگر مهمانان جشن دكتر سلام،فرمانده هوافضاي سپاه پاسداران بود. 
سردار امیرعلي حاجي زاده در سخناني، خود را مشتري دكتر سلام معرفي 
كرد و گفت: اگر امروز موشكي به اينجا رسیده، نمادش شهید تهراني مقدم 
است.  سردار حاجي زاده تأكید كرد: كسي كه باعث شد موشكي اين گونه 
گسترش پیدا كند و نامش تاكنون برده نشده و حالا مي توانم نام او را ببرم، 
سردار قالیباف است. وي افزود: دوره فرماندهي قالیباف تدبیري انديشیده 
شد تا در هر شهر و استان يک پايگاه موشكي احداث شود. وي با تجلیل از 
شهید محسن حججي، شهید مدافع حرم تصريح كرد: شهید حججي يک 
نماد اس��ت. ما به هر پايگاهي كه سركش��ي مي كنیم، شاهد حضور صدها 
حججي هستیم. حججي نماد انقلابیون و عزيزان جهادگر و نیروهاي ارزشي 

است كه از اين نیروها بي نهايت در نظام مقدس ما وجود دارد. 

حضور سردار حاجي زاده همراه با يک ش��گفتانه براي جشن بود و آن پخش 
تصاوير اختصاصي از حمله موشكي سپاه پاسداران به مقرهاي تروريست هاي 
داعش در ديرالزور سوريه بود. سردار حاجي زاده به حضار در جشن گفت: حتماً 
شنیده ايد كه عده اي شبهه ايجاد كردند كه موشک ها به هدف اصابت نكرده، 
در حالي كه ما ب��ه طور همزمان با پهپاد ها از اصابت موش��ک ها فیلمبرداري 
مي كرديم. وي با بیان نحوه عملكرد موش��ک هاي دوزمانه ش��لیک شده به 
ديرالزور گفت: فیلمي تهیه شده كه كاملًا شبهه ها را برطرف مي كند. بعد از 
اظهارات فرمانده نیروي هوافضاي سپاه، كلیپي با تصاوير اختصاصي كه براي 

اولین بار در جشن دكتر سلام رونمايي شد، براي حضار پخش شد. 
محمدحسین صفارهرندي، وزير اسبق ارشاد نیز در جشن چهار سالگي دكتر 
سلام، در سخناني از كارشكني دولت در عدم اجازه برگزاري جشن در ورزشگاه 
آزادي انتقاد كرد و گفت: آقاياني كه شعارشان اين بود براي ملت ايران كه بعد 
از 38 سال پس از پیروزي انقلاب اسلامي مردم ايران طعم آزادي را چشیده 
بودند وعده آزادي مي دادند به مجموعه دكتر سلام گفتند كه »شما آزادي را 
رها كنید و به سالن كشتي شهداي هفتم تیر برويد و شما چیزي را كه مربوط 
به آزادي است از آن صرف نظر كنید.« صفارهرندي اين گونه اقدامات را مغاير 
با شعار تحمل مخالف دانست و تصريح كرد: برخي ها در بحث هاي انتخاباتي 
رقباي خود را متهم به اين كردند كه اگر آنها بیايند پیاده روها را ديوار مي كشند، 
اين موضوع را از آنها پذيرفتیم، اما خودشان آمدند و پیاده روها را جمع كردند و 
اصلًا صورت مسئله را پاك كردند. در اين مراسم مردمي، حسین فريدون برادر 
رئیس جمهور به عنوان بهترين ژن خوب و عكس سلفي نمايندگان با موگريني 

به عنوان ضايع ترين عكس سال انتخاب شد.

دکتر سلام، شمع 4 سالگي را فوت کرد 

قاليباف: دکتر سلام، نمونه موفق آتش به اختيار است
سردار حاجی زاده برای نخستين بار از نقش قاليباف در توسعه صنعت موشکی خبر داد

 کنايه سنگين مريلا زارعي 
به هنرمندان همکار سازمان ملل درباره کشتار مسلمانان ميانمار

ساکتين کشتار از دنيل بارنبويم تا مهتاب کرامتي
   محمدصادق عابديني

مريلا زارعي در جش�ن روز س�ينما که از س�وي خانه 
سينما برگزار شده بود، از سکوت سفيران صلح سازمان 
ملل در قبال کشتار مس�لمانان در ميانمار انتقاد کرد. 
مريلا زارعي كه براي اهداي جايزه روي سن رفته بود، گفت: 
»سینما اگر بخواهد تأثیر بگذارد بايد تأثیر بگیرد. مسلمانان 
بي گناه در میانمار از بین مي روند در حالي كه سكوت سفیران 
صلح را شاهد هستیم. از سفیران صلح خواهش مي كنم براي 
احقاق حق اقلیت مسلمان آن منطقه كاري كنند.« جالب 
اينجاس��ت كه اين انتقاد صريح زارعي از هنرمنداني كه به 
عنوان سفیران صلح س��ازمان ملل فعالیت دارند، كمترين 
بازتاب و بیشترين سانسور و بايكوت را در میان اخبار مربوط 
به جشن خانه سینما داش��ت، گويا به طور عامدانه اي اين 

انتقاد ناديده گرفته شده بود. 
اما سفیران صلح سازمان ملل چه كساني هستند؟ سازمان 
ملل در تعريف سفیران صلح مي نويسد: سفراي صلح سازمان 
ملل متحد، افرادي هستند كه با دقت از میان حوزه هاي هنر، 
ادبیات، علم، س��رگرمي، ورزش و س��اير حوزه هاي زندگي 
عمومي انتخاب شده اند. كساني كه قبول كرده اند توجه جهان 
را به فعالیت هاي سازمان ملل متمركز كنند. اين بزرگ ترين 
افتخاري اس��ت كه از س��وي دبیركل س��ازمان ملل به يک 
شهروند جهاني مي دهد. اين شخصیت هاي برجسته، زمان، 
استعداد و شور و شوق خود را داوطلبانه براي افزايش آگاهي از 
فعالیت هاي سازمان ملل جهت بهبود زندگي میلیاردها نفر به 
كار مي برند. اين تعريف كلي و بسیار زيبا از نظر لغوي شامل 
۱3 نفر مي ش��ود. افرادي مانند دنیل بارنبويم موسیقیدان 
صهیونیست، هايا بن الحسین دختر ملک حسین و همسر 
حاكم دوبي، پائولو كوئیلو نويسنده، لئوناردو ديكاپريو، مايكل 
داگلاس و ش��الريز ترون، بازيگران هالیوودي و جديد ترين 
عضو اين گروه ملاله يوسف زهي دختر پاكستاني است كه 

بعد از ترور از سوي طالبان به شهرت رسید. 
جالب اس��ت كه هر كدام از اين س��فیران درب��اره يكي از 
فعالیت هاي سازمان ملل، تخصص دارند، مثلًا شالیرز ترون 
درباره پیشگیري از ايدز و پائولو كوئلیو درباره فقر فعالیت 
مي كند، اما سفیر سازمان ملل در زمینه فعالیت هاي صلح و 
مدارا، يعني دقیقاً آنچه در میانمار زير پا گذاشته شده است. 
دانیل بارنبويم نه در توئیترش و نه در اينستاگرامش هیچ 
اشاره اي به كشتار مسلمانان روهینگیا در میانمار نداشته 
و حتي هیچ اظهارنظري درباره كش��تار مسلمان بي گناه 

میانماري نكرده است. تنها فردي كه از میان سفراي صلح 
س��ازمان ملل درباره وقايع میانمار موضع گیري آش��كار 
داشته، ملاله يوسف زهي است. اين در حالي است كه قرار 
اس��ت اين افراد در مس��یر بهبود زندگي میلیاردها انسان 
روي كره خاكي فعالیت كنند، اما چشمان شان را روي يک 

نسل كشي آشكار بسته اند. 
در مقابل ۱3 سفیر صلح سازمان ملل، زيرمجموعه هاي اين 
سازمان نیز مانند يونیسف، براي خود سفیران صلح يا سفراي 
حسن نیت دارند كه آن س��فرا نیز در رابطه با فعالیت هاي 
خاص نهاد زيرمجموعه س��ازمان مل��ل فعالیت مي كنند، 
مانند آنجلینا جولي كه سفیر صلح يونیسف بود. سفیر صلح 
يونیسف در ايران كه چند سالي اس��ت به طور مداوم با اين 
س��ازمان همكاري دارد، مهتاب كرامتي است. كرامتي در 
مصاحبه هايي گفته كه با آنجلینا جولي دوست است، اما هیچ 
وقت نخواسته يا نتوانسته در حد بازيگر مشهور هالیوودي 
فعالیت بین الملل مؤثري داشته باشد. شاهد اين موضوع سفر 
آنجلینا جولي به میانمار و ديدار با آوارگان روهینگیايي است. 
سفر آنجلینا جولي به میانمار در حالي انجام شد كه بسیاري 
از كشورهاي مسلمان درباره نسل كشي مسلمانان میانماري 
سكوت كرده بودند؛ همان كاري كه سفیر صلح يونیسف در 
ايران انجام داده و تا امروز هیچ اظهارنظري درباره مسلمانان 
روهینگیايي نداشته است. شايد در شب جشن خانه سینما، 
روي صحبت مريلا زارعي با ش��خص مهتاب كرامتي نبود، 
اما مهتاب كرامتي و ديگر ايرانیاني را كه به عنوان س��فراي 
صلح با مجموعه سازمان ملل همكاري داشته اند، نیز شامل 
مي ش��ود؛ افرادي مانند بهرام رادان كه درباره سگ كشي و 
آزادي ازدواج همجنس بازها در امريكا اظهارنظر مي كند، اما 
در مقابل آدمكشي سازمان يافته در میانمار سكوت كرد ه اند. 
آيا سفیران صلح ايراني سازمان ملل مي توانند از اين پس و 
با تلنگري كه در جشن خانه س��ینما خورده اند، نسبت به 

وضعیت انساني در میانمار موضع گیري كنند؟!

     جواد محرمي
داستان توقيف و س�پس رفع توقيف فيلم ها 
در س�ينماي ايران به قدري تکراري شده که 
مي ت�وان از آن يک الگو اس�تخراج ک�رد و بر 
مبناي آن چگونگي عبور از ساختارها و مقررات 
و خط قرمزهاي فرهنگي، سياسي، اعتقادي و 
اجتماعي يک حاکميت را به همگان آموزش داد. 
معاون نظارت و ارزشیابي سازمان سینمايي از 
رفع توقیف پنج فیل��م توقیفي خبر داده و گفته 
با جلساتي كه با تهیه كننده و كارگردان اين آثار 
داشته، آنها اصلاحات مدنظر و پیشنهادي كمیته 
بازبیني را پذيرفتند و به همین فیلم هاي ش��ان 

دلیل رفع توقیف شدند.
   يک چرخه معيوب

چرخه توقیف تا رفع توقیف فیلم ها همواره در ايران 
چرخه اي معیوب بوده است. فیلمساز براي دريافت 
مجوز پروانه ساخت، فیلمنامه اي را به شوراي پروانه 
ساخت ارائه مي دهد، اما در مرحله تولید، فیلمنامه 
ديگري را مي س��ازد، اين يكي از راه ه��اي دور زدن 
قانون اس��ت و فیلم در بدترين حالت ممكن توقیف 
مي شود، آنگاه يک دوره مظلوم نمايي براي سازنده 
و ظالم نمايي براي حاكمیت آغاز مي ش��ود، دوره اي 
كه معمولاً از يک تا پنج، ش��ش سال طول مي كشد 
و دست آخر مدير تازه اي با شعارهاي انتخاباتي روي 
كار مي آيد و در قامت يک ناجي فیلم ها را لغو توقیف 
مي كند. فیلمساز در اين دوره فترت اعتبار و نامي براي 
خود دست و پا كرده و فیلم هاي تازه اي هم ساخته و 

حمايت هاي جديدي را هم اخذ كرده است. 
   باج سينمايي

اين پروس��ه  مي تواند از ابتدا تا انته��ا به عنوان يک 
بازي دوس��ر باخت براي حاكمیت قلمداد ش��ود، 
چراكه معمولاً فیلمس��از و تهیه كنن��ده از راه هاي 
مختلف هزينه ها را بازمي گردانند و حمايت برخي 
كشورهاي غربي را نیز به خود جلب مي كنند. حضور 
در هیئت داوران جش��نواره هاي خارجي تنها يكي 
از گزينه هايي اس��ت كه مي ت��وان در دوران جديد 
روي آن حس��اب كرد. دريافت كمک هاي سفارتي 
هم گزينه جذاب ديگري است كه انگیزه هاي فیلم 
ساختن غیرقانوني در ايران را بالا مي برد. اما يكي از 
اصلي ترين گزينه هاي روي میز سازمان سینمايي 
در مواجهه با اين فیلمسازان باج دادن بوده، اما كدام 
نقص باعث مي شود مابین دولت ها و اين سینماگران 
نوعي معامله صورت بگیرد. برخي معتقدند از آنجا كه 
دولت ها همواره قادر به كاهش فاصله هاي طبقاتي، از 
بین بردن تبعیض و فقر در جامعه نیستند، بنابراين 
مجبورند نسبت به ساخته شدن برخي آثار انتقادي از 
خود نرمش نشان دهند و دست به معامله بزنند. اين 
دقیقاً ماجرايي است كه در دولت دوازدهم در حال 

رقم خوردن است؛ نقص و عقب نشیني كه اتخاذ آن را 
بايد ناشي از ناكارآمدي دولت ها قلمداد كرد. 

در میان فیلم ه��اي رفع توقیف ش��ده دو فیلم 
با قرائت��ي انحرافي از فتنه س��ال 88 س��اخته 
ش��ده اند، موضوع يكي تجاوز به محارم از سوي 
پدري مذهبي است، ديگري زنده به گور كردن 
دختري جوان توسط پدري مذهبي را به طرزي 
وحشتناك روايت مي كند؛ سوژه هايي كه البته 
به نظر نمي رسد بتوان درباره آنها كوتاه آمد، ولي 
سازمان سینمايي مي گويد با اصلاحاتي كه در اين 

آثار انجام گرفته، قابلیت اكران يافته اند! 
اين هم از عجايب سینماي ماست كه فیلمي كه با 
جانمايه و به قول معروف تم اصلي مثلًا  »تجاوز به 
محارم« تولید شده با تغییر چند سكانس ماهیتش 
مثلًا به فیلمي معمايي تبديل مي شود يا فیلمي 
كه به صراحت از فتن��ه 88 به عنوان يک جنبش 
مردمي و عدالت خواهانه ياد مي كند با تغییر چند 
پلان فیلمي درباره اعتراض يک دانشجوي كرد به 

مشكل فقر و بیكاري در جامعه مي شود. 
   شگردهاي لغو توقيف چيست؟

رئیس اداره نظارت و ارزشیابي سازمان سینمايي 
در پاسخ به اين سؤال كه اين فیلم ها بر اساس چه 
الگويي مجوز اكران گرفته اند، مي گويد: »از جمله 
اصلاحات انجام شده روي اين فیلم ها فیلمبرداري 
مجدد بعضي سكانس ها بوده است، از جمله فیلم 
»خانه دخت��ر« و »پاراداي��س«، همچنین بقیه 
فیلم ها با اصلاحاتي در تدوين قابل اكران شدند.«

اين مدير سینمايي در پاسخ به اينكه آيا اين شیوه 
حل مشكل فیلم هاي توقیفي درست است، اينگونه 
توضیح مي دهد: »بهترين شیوه اين است كه از زمان 
تولید و پروانه ساخت بتوانیم ارتباط و تعامل خوبي 
با فیلمس��از برقرار كنیم و همسويي مدنظري را كه 
بايد وجود داشته باشد بین منتقدان، مديران دولتي 
و س��ینماگران ايجاد كنیم تا فیلم هاي تولید شده 
مشكلي براي اكران نداشته باشند و ما ديگر فیلمي 
به نام توقیفي نداشته باشیم. بعضي از اين فیلم ها به 
علت مسائل روز سیاسي دچار مشكل شدند، بعضي 
نیز به خاطر سوءتفاهماتي كه به وجود آورده بودند يا 
برداشت هايي كه از آن فیلم ها مي شد؛ البته با گذشت 

زمان خیلي از مشكلات خودبه خود حل شدند.«
   ساختارهاي ناکارآمد

آيا واقع��اً توقیف فیلم هايي چ��ون »خانه دختر«، 
»عصباني نیستم«، »خانه پدري« و »آشغال هاي 
دوست داشتني« ناشي از سوءبرداشت بوده است؟ 
در ماجراي توقیف ها و رفع توقیف هاي س��ینمايي 
بیش از آنكه سینماگران مقصر باشند، ساختارهاي 
كهنه و ناكارآمد اس��ت كه موجب بي اعتبار شدن 
چارچوب هاي نظارتي مي ش��ود. اخی��راً ويدئويي 

از محس��ن مخملب��اف، كارگ��ردان ضدانق��لاب 
و خارج نش��ین منتش��ر ش��ده ك��ه وي در آن به 
شگردهايش براي دور زدن نظارت اشاره كرده است، 
اينكه چطور با زرنگي سر مديران را شیره مالیده و 
در انتها نسخه مورد نظر خود را به اكران فرستاده و 
آب از آب هم تكان نخورده است. عبدالرضا كاهاني 
نیز تقريباً همین مدل حرف ها را در مصاحبه سراسر 
حاشیه، متلک و تمسخري كه با »فرانس24« انجام 
داده بر زبان آورده اس��ت. او از تصمی��م خود براي 
ساخت فیلمي پیرامون فشن ش��وهاي زيرزمیني 
ايران در سال 20۱۱ و عدم صدور مجوز براي آن نیز 
سخن رانده است. سخنان مخملباف و كاهاني نشان 
مي دهد ساختارهاي غیرشفاف و حتي ناكارآمد در 
سازمان سینمايي زمینه بسیاري براي بازي كردن 
دارند و همین نابس��اماني ها باعث مي شود ريسک 

ساختن فیلم هاي حاشیه ساز كاهش يابد. 
   کاسبان توقيف

 در چند س��ال اخیر جرياني در س��ینماي ايران 
به وجود آمده كه كاهاني و درمیش��یان از جمله 
مهم ترين كنش��گران آن هس��تند و اگر سري به 
صفحات مربوط به آنها بزنید متوجه خواهید شد 
كه اين حواشي و توقیف اگر براي برخي آب ندارد، 

براي آنها نان دارد و كاسب توقیف شده اند!
رفع توقیف اخیر پنج فیلم باعث شده تهیه كننده 
و كارگردان فیلم هاي��ي كه اساس��اً در غیرقابل 
اكران بودن ش��ان اجماع وج��ود دارد نیز به رفع 
توقیف اثرشان از طريق رايزني )بخوانید معامله( 
طمع كنند. س��عیدخاني عنوان ك��رده كه براي 
اكران فیلم هاي »ارادتمند، نازنین، بهاره و تینا« 
و »وقت داريم ح��الا« به كارگردان��ي عبدالرضا 
كاهاني امیدواري وجود دارد و قرار است با ايجاد 

اصلاحاتي شرايط اكران آنها فراهم شود!
تهیه  كننده اين فیل��م تأكید ك��رده مذاكرات با 
كمیته بازبیني فیلم هاي توقیفي انجام شده، ولي 
نتیجه آن نهايي و مشخص نشده است: »چندي 
پیش همراه با عبدالرضا كاهاني در كمیته بازبیني 
فیلم هايي كه در پروس��ه دريافت پروانه نمايش 
دچار مش��كل بودند، حضور پیدا كرديم و در آن 
جلسه قرار بر اين شد تا اول پنج فیلمي كه مشكل 
آنها برطرف شده است، اكران شوند و بعد از آن براي 

اكران فیلم هاي كاهاني تصمیم گرفته شود.«
با مروري بر تاريخ توقیف هاي سینمايي به آثاري هم 
برمي خوريم كه مي توان گفت تا حد زيادي به دلیل 
سوءتفاهم، سال ها به محاق توقیف رفته اند و درباره 
آنها بي مهري صورت گرفت��ه و البته پس از مدتي 
رفع توقیف شده اند، فیلم هايي كه با نیات دلسوزانه 
و با هدف اصلاح ناراستي ها و نقد برخي رويكردهاي 
غلط سیاسي يا اجتماعي ساخته شده اند، اما آثار 
زيادي هم بوده اند كه با انگیزه هاي كاملًا س��وء و 
ناحق جلوي دوربین رفته اند و كاملاً مغاير با حقیقت 
و منافع ملي ساخته شده اند. درباره اينكه اين آثار 
دقیقاً با چه منطقي ضدمنافع ملي و گمراه كننده اند 
مي توان س��اعت ها و روزها بحث كرد و مقاله ها و 
كتاب هاي مختلف نوشت. كمرنگ بودن مرزهايي 
كه يک اثر سینمايي را ضد يا همسو با منافع ملي 
مي كند خود آفتي اس��ت كه منجر ب��ه بالا رفتن 
میزان ساخت فیلم هاي توقیفي مي شود. سازمان 
س��ینمايي وزارت ارش��اد همواره به دلیل ضعف 
نیروه��اي كارآمد و متبحر در بدنه اش از ترس��یم 
شفاف اين خطوط عاجز بوده، البته به همان اندازه 
هم در ترسیم راهبردها و خط مشي هاي سینمايي 

و اعمال آن نیز ناكام نشان داده است.

رئيس اداره نظارت سازمان سينمايي از رفع توقيف 5 فيلم خبر داده است

کاسبان توقيف برنده نظام ناکارآمد سينمايي

حکمت 116
چه بسیارند كس��انی كه به سبب نعمتی 
كه به آنها داده شده در غفلت فرو می روند 
و به سبب پرده پوش��ی خدا بر آنها مغرور 
می گردند و بر اثر تعريف و تمجید از آنان 
فريب می خورند و خداوند هیچ كس را به 
چیزی مانند مهلت دادن )و ادامه نعمت ها 

و ترك عقوبت( آزمايش نكرده است.


